
5899 27/2 80: 2. beh. af f. t. 1. om skibes sikkerhed m.v. 5900 
[Industriministeren] 

Jeg skal oplyse, at jeg ikke kan tilslutte 
mig ændringsforslaget fra SF. Begrundelsen 
har man også fået i svar til udvalget, men jeg 
skal gerne gentage den her. Der eksisterer 
allerede et fortrinligt samarbejde mellem 
skibstilsynet og de faglige organisationer. 
Derudover indeholder sømandsloven hjem- 
mel til, at mandskabet kan forlange afholdt 
kontrolsyn, når man finder, der er mangler 
ved skibet. Endelig er der den særlige be- 
kendtgørelse om sikkerhedsrepræsentanter, 
om sikkerhedsudvalg, og denne ordning har 
netop som en af sine fornemste opgaver at 
føre kontrol med og tage stilling til eventuel- 
le konstaterede fejl eller mangler om bord på 
skibet. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

§§ 1-13 
vedtoges uden afstemning. 

Ændringsforslag nr. l 
forkastedes, idet 15 stemte for, 103 imod. 

§§ 14-28, ændringsforslag nr. 2 og § 29, 
således ændret, 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Tredje næstformand (Ove Jensen): 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod det- 
te forslag, betragter jeg det som vedtaget. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

6) Anden behandling af: 
Forslag til lov om ændring af  lov om stats- 

garanti for driftslån til håndværks- og mindre 
industrivirksomheder. 

(Lovforslag nr. L 73. Fremsat 5/12 79. 
Første behandling 16/1 80. Betænkning 21/2 
80). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

§§ l og 2 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Tredje næstformand (Ove Jensen): 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod det- 
te forslag, betragter jeg det som vedtaget. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

7) Anden behandling af: 
Forslag til lov om ophævelse af  lov om ga- 

rantier for lån til industrivirksomheder. 
(Lovforslag nr. L 74. Fremsat 5/12 79. 

Første behandling 16/1 80. Betænkning 21/2 
80). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

§§ I og 2 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Tredje næstformand (Ove Jensen): 
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[Tredje næstformand] 

Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 
tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod det- 
te forslag, betragter jeg det som vedtaget. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

8) Første behandling af: 
Forslag til folketingsbeslutning om nedsæt- 

telse af et udvalg til undersøgelse af de mindre 
virksomheders problemer 
[Af Fogh Rasmussen (V) m. fl.]. 

(Beslutningsforslag nr. B 56. Fremsat 29/1 
80). 

Forslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Industriministeren (Erling Jensen): 
Der har gennem en årrække været stor 

interesse her i tinget for de mindre virksom- 
heders forhold. Vi har stort set i hver sam- 
ling haft en debat om dette emne på grund- 
lag af forespørgsler eller beslutningsforslag, 
som forskellige partier i tur og orden har 
fremsat. De skiftende regeringer har hver 
gang hilst disse initiativer til en sådan debat 
velkomne, og det samme vil jeg også gerne 
gøre ved denne lejlighed. 

Jeg ved, der er bred forståelse her i tinget 
for de mindre virksomheders betydning i og 
for dansk erhvervsliv, og at der er en positiv 
holdning til en samfundsmæssig indsats, for 
at vi bedst muligt kan drage nytte af de min- 
dre virksomheders fortrin og stærke sider og 
samtidig kan søge at afhjælpe nogle af de 
svage sider, de jo også har, og som medvir- 
ker til, at de mindre virksomheder i visse 
henseender kan have svært ved at klare sig i 
den internationale konkurrence. 

Regeringen er helt opmærksom på disse 
forhold. Der gøres løbende en væsentlig ind- 
sats på mange fronter for at følge denne po- 
sitive holdning til de mindre virksomheder 
op gennem praktiske foranstaltninger. Gen- 
nem de erhvervsfremmende ordninger, der er 
iværksat til bistand for vore byerhverv, sæt- 
tes der ind både med gunstige anlægsfinansi- 
eringsordninger og på eksportområdet, hvor 
der nu gøres en særlig indsats specielt for at 

inddrage de mindre virksomheder under ud- 
nyttelsen af disse ordninger. 

Størstedelen af den bistand, der ydes i 
form af konsulentaktivitet og anden teknolo- 
gisk service, og en væsentlig del af støtten til 
produktudvikling går ligeledes til mindre 
virksomheder, og der iværksættes stadig nye 
foranstaltninger under vore ordninger med 
dette specielle sigte. Et af de mest aktuelle 
eksempler herpå er den udbygning af de re- 
gionale teknologiske informationscentre, som 
teknologirådet nu har fået bevillingsmæssige 
muligheder for at gennemføre. Denne nye 
form for decentraliserede servicetilbud blev i 
øvrigt introduceret på baggrund af en af vore 
tidligere drøftelser her i folketinget om de 
mindre virksomheders forhold. 

I den debat, vi i dag skal have om de min- 
dre virksomheder, er der det nye, at det den- 
ne gang ikke drejer sig om forslag til konkre- 
te foranstaltninger, men om iværksættelse af 
et både bredt og dybtgående udredningsar- 
bejde om de mindre virksomheders betyd- 
ning og arbejdsvilkår, et arbejde, som i løbet 
af et par år tænkes at munde ud i forslag til 
løsning af de problemer, udredningen måtte 
afdække. 

Regeringen vil gerne overveje dette forslag 
i en positiv ånd, og jeg vil gerne i denne for- 
bindelse fremhæve to ting, som også forslags- 
stillerne har været opmærksomme på. 

For det første foreslår de ikke, at der 
umiddelbart her og nu skal nedsættes et ud- 
valg, hvis arbejdsopgaver vi ikke har haft 
ordentlig tid til at gennemtænke og drøfte 
med bl. a. de erhverv, der er tale om. Nej, 
man foreslår direkte, at vi tager os tid til det- 
te, så den endelige beslutning kan træffes i 
løbet af første halvår 1980. 

For det andet ønsker man ikke at stille 
alle yderligere bestræbelser til fordel for de 
mindre virksomheder i bero, til udvalgsarbej- 
det er tilendebragt, således at alle nye initia- 
tiver sættes i stå i det næste par år med hen- 
visning til, at nu må vi først afvente udval- 
gets forslag. 

Når jeg lægger særlig vægt på disse to 
ting, hænger det ikke mindst sammen med 
de planer, jeg for tiden arbejder med, og som 
jeg allerede har orienteret om under en fore- 
spørgselsdebat her i tinget forleden. Det er 
som nævnt regeringens hensigt i løbet af de 
nærmeste måneder at fremlægge et erhvervs- 
politisk program med sigte på at tilrettelægge 


